Louise Gerardy (Teddy)

Some thoughts about Yvonne

I found in my « archives » some documents about the beginning of the Society.

It goes back to 1935 when Yvonne met Father Boland (the “vicaire” as we used to call him) and expressed her desire to become a missionary and go to China.

The Vicaire advised her to study to prepare herself to serve in the missions.

In 1937, Solange de Menten joined her and together they opened a training Center. It is the very beginning of the Society of the L.A.M. (Lay Auxiliaries of the Missions).

In 1938, they went to Rome to present the project and they received the encouragements of Msgr Constantini and Fumasioni-Biondi who advised them to remain lay people and get a good training before going.

In 1939 in Banneux, the SAM is recognised as a Society of diocesain right in a ceremony presided by Msgr Kerkhofs, bishop of Liege at the time. 

During the ceremony, Yvonne, Solange and Lily Lemaire made their commitment to the Society. A photography relates the event where one can see Yvonne and Solange already in a uniform which was worn by the members until the late 1940s.

May 1940. It is the war; everything seems to be compromised. The difficulties are numerous.  As departures in mission countries could not be considered anymore, the ALM organized a youth group to spread the ideas of the missionary encyclicals. They tried to create an active interest for the evangelisation of the countries where the Church has not taken root yet. At that time, the theme of the Mystical Body was very much advocated.

Concurrently the SAM organized its first missionary camp session for the boys in July 1941.  Some missionary days and camps were organized for girls by the ALM.

It is there that I had my first contact with the A.L.M.. First a day in Liege, then at Easter 1942, a week session in St. Gerard followed by the one in Francorchamps during the summer.  At the time the members were 7 and in September 1942, I joined this small group. We were 7 new members and we lived together, 14 of us at the rue de l’Amazone.

Retracing this short history of Yvonne and the beginning of the Society, we cannot but admire her pioneer spirit, her dynamism and determination.  Year after year, the group grew, from 14 in 1942 to 20, 30 and more the following years.  With this growth, we moved year after year, from the rue de l’Amazone to the Drève des Tumuli in Boitsfort and 3 months later, due to a requisition of the house, remember we were under occupation, to Avenue Van Becelaere. A few of us still remember this moving in less than 24 hours.  In Avenue Van Becelaere, after the N° 21, came the n° 15 and a house across the street, the n° 14, the following year.

In 1946 we slowly got settled rue Gachard and opened the “Carrefour” center for students.  Ten years only passed since Yvonne and Solange started the project. Despite all the difficulties encountered, Yvonne does not get discouraged facing the rapid growth of the Society.  In 1955: The plane crash puts an end to her life. 

What strikes me now, after so many years is to see that her “AFI” life lasted only about 20 years; it seems almost unbelievable in view of all her accomplishments.

Quelques réflexions sur Yvonne

J’ai retrouvé dans mes « archives » des documents sur les débuts de la Société.

Cela remonte à 1935 quand Yvonne rencontre l’Abbé A.Boland (le Vicaire comme nous l’appelions) et lui  exprime son désir de partir pour la Chine comme missionnaire.  Le Vicaire lui conseille de faire des études dans le but de se préparer à servir en mission.

En 1937, elle est rejointe par Solange de Menten et ensemble elles ouvrent une maison de formation. C’est le tout début de la Société des A.L.M.

En 1938, elles se rendent à Rome pour présenter le projet et reçoivent les encouragements de Mgr Constantini et Fumasiono-Biondi qui leur recommandent de rester laïques et d’avoir une solide formation avant de partir.

En 1939 à Banneux, la SAM (Société des Auxiliaires des Missions) est reconnue comme Société de droit diocésain dans une cérémonie présidée par Mgr Kerkhofs, évêque du diocèse de Liège à l’époque.

C’est au cours de cette cérémonie qu’Yvonne, Solange et Lily Lemaire ont fait leur promesse. Une photo immortalise cet événement où l’on voit Yvonne, Solange déjà en uniforme A.L.M.

Mai 1940. C’est la guerre et tout semble compromis ; les difficultés se multiplient.

Puisque les départs en mission ne sont pas envisageables, les A.L.M. organisent un groupement pour jeunes qui répand les idées des encycliques missionnaires et essayent de susciter un intérêt véritable et actif pour l’évangélisation des pays ou l’Eglise n’est pas encore enracinée. Le thème du Corps Mystique est alors en pleine expansion.  Parallèlement, la SAM organise son 1er camp missionnaire pour les garçons en juillet 1941.
Des journées et des camps missionnaires sont organisés par les A.L.M. pour les filles. C’est là qu’eurent lieu mes premiers contacts avec les A.L.M.

D’abord une journée à Liège, puis à Pâques 1942 un camp à St Gérard suivis de celui de Francorchamps pendant l’été.  A ce moment là, les A.L.M. étaient au nombre de 7. C’est fin septembre 1942 que je rejoins ce petit groupe, nous étions 7 nouveaux membres et nous nous retrouvons au 14, à la rue de l’Amazone.

Retraçant ce parcours d’Yvonne et du début de la Société, on ne peut qu’admirer son esprit de pionnière, son dynamisme et sa détermination.

Année après année, le groupe s’élargit pour devenir de 14 en 1942 à 20, 30 et plus les années suivantes. Ce qui entraîne des déménagements successifs. De la rue de l’Amazone à la Drève des Tumuli à Boitsfort, puis 3 mois plus tard dû à une réquisition (rappelez-vous, nous sommes sous l’occupation) à l’avenue Van Becelaere. Certaines se souviennent sans doute de ce déménagement épique en moins de 24 heures.  A l’avenue Van Becelaere, après le n° 21 s’ajoute le n° 15 et une autre maison en face, le n° 14 l’année suivante.

En 1946, c’est le début de l’installation à la rue Gachard et l’ouverture de Carrefour.

Dix ans à peine qu’Yvonne et Solange avaient débuté avec ce projet.

Malgré toutes les difficultés rencontrées Yvonne ne se décourage pas face à l’expansion rapide de la Société.  

1955 : Accident qui met fin à sa vie.

Ce qui me frappe maintenant avec le recul est de voir que sa vie « AFI » n’a duré qu’une vingtaine d’années, cela semble presque incroyable, vu tout ce qu’elle a pu accomplir.  Et nous qui sommes maintenant dans les 3 et 4 fois 20…c’est un bon sujet de réflexion.

